
سهم ایران از دریای خزر چقدر است؟
سهم ایران از دریای خزر چقدر است؟ پاسخ این سوال با در 
نظر گرفتن اظهارات مقامات رسمی در طول سال های گذشته 
چندان دقیق و شفاف نیست. برخی سهم ایران را ۲۰ درصد 
می دانند و برخی دیگر از سهم ۱۱ درصدی می گویند. پس از 
فروپاشی شوروی، پای کشورهای ترکمنستان، قزاقستان و 
جمهوری آذربایجان به پرونده سهم خواهی از دریای خزر باز 
شد. طولی نکشید که این کشورها با توافقات دوجانبه ای به 
تقسیم سهم از این دریا پرداختند. اظهارات مختلفی درباره 
سهم ایران از خزر در دولت های مختلف ایران مطرح شد، اما با 
امضای رژیم حقوقی دریای خزر از سوی پنج کشور حاشیه این 
دریا در سال ۱۳۹۷ موجی دیگری از اختلافات و ابهامات درباره 

این مسأله شکل گرفت. 

   نیاز به یک ضمانت اجرایی داریم
نایب  رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: اخیرا 
برخی از مقامات رسمی گفتند که ورودی رود ولگا بسته شده 
است و حقابه خزر پرداخت نمی شود. به همین دلیل تراز آب 
دریای خزر کاهش یافته است. غلامرضا مرحبا گفت: همه باید 
متعهدانه نسبت به این پهنه آبی نگاه کنند. یعنی حقابه ای که از 
رودخانه ها به خزر می ریزد تا جایی که اکوسیستم خزر را به خطر 
نیندازد باید رعایت شود. اگر کشوری می خواهد سدی را احداث 
کند باید بداند که اگر خزر نباشد، آن کشور هم نیست. فرقی 
نمی کند کدام کشور باشد. وی افزود: ما هیچ وسیله ای نداریم 
که کشوری را مجبور کنیم سد بسازد یا نسازد. اگر می شد عراق 
یا سوریه نمی گذاشتند که ترکیه این سدها را بسازد. نایب رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: معمولا کنوانسیون ها 
ضمانت اجرایی ندارند. از کشورها خواسته می شود که اقداماتی 
داشته باشند. یعنی اینطور نیست که اگر ترک فعلی انجام شد، 
در مقابل مجازات شود. کشورها مستقل عمل می کنند. در حال 
حاضر چهار کشور با محوریت روسیه تعدادی رژیم های حقوقی 
دوجانبه ای را امضا کرده اند و بر اساس آن عمل می کنند. ما 
این رژیم های دوجانبه و سه جانبه را نپذیرفتیم و نمی پذیریم. 
چون معتقدیم منافع کشور ما را تضمین نمی کند. وی تصریح 
کرد: بهترین روش این است که ذخایر بستر به اندازه مساوی 
بین پنج کشور تقسیم شود و از پهنه دریا به صورت مشترک 
استفاده کنیم. اما آنها برای خود سهم و درصد تعیین کردند و ما 
این را قبول نداریم. با این وضعیت اگر آنچه آقای روحانی امضا 
کرده است به مجلس بیاید، حداقل این مجلس آن را نمی پذیرد. 
مرحبا در خصوص میزان سهم ایران از دریای خزر بیان کرد: 

نظر ما روی ۲۰ درصد است تا زمانی که تعیین تکلیف شود. 

   رویکرد دولت خاتمی به تقسیم دریای خزر

سال ۱۳۷۵ نشستی با حضور وزرای خارجه پنج کشور 
حاشیه خزر برگزار شد. در این نشست وزرای خارجه توافق 
کردند که برای رسیدن به یک کنوانسیون جامع حقوقی درباره 
خزر، گروه کاری ویژه ای تشکیل دهند، اما نخستین نشست 
سران کشورها در این مورد به سال ۱۳۸۱ برمی گردد. یعنی 
زمانی که محمد خاتمی، رئیس جمهور ایران بود. بد نیست به 
اظهارات عبدا... رمضان زاده، سخنگوی دولت اصلاحات درباره 
رویکرد محمد خاتمی، رئیس جمهور پیشین ایران در این مورد 
مروری شود. رمضان زاده گفت که سال ۱۳۸۱ جلسه سران 
کشورهای حاشیه خزر برگزار شد. خاتمی نیز برای سفر به 
فرودگاه رفت و آماده حرکت به عشق آباد بود. خبر رسید که در 
سالن همایش نقشه ای رسم شده است که در آن سهم ایران از 
دریای خزر ۱۱/۳ درصد نشان داده می شد. خاتمی از فرودگاه 
برگشت و گفت که تا این تابلو کنده نشود به عشق آباد نمی رود. 
پس از آنکه تابلو کنده شد، معاون وزیر خارجه در این اجلاس 
شرکت کرد. مهدی صفری، نماینده ویژه رئیس جمهور وقت، 
سال ۱۳۸۱ در اجلاس گروه کاری کشورهای ساحلی دریای 
خزر در باکو بر سهم ۲۰ درصدی ایران از این پهنه آبی تاکید 

کرد. 

   احمدی نژاد و مناقشات درباره خزر
در دولت محمود احمدی نژاد بار دیگر صحبت از سهم ۱۱ 
درصدی ایران از دریای خزر شد. منوچهر متکی، وزیر امور 
خارجه ایران سال ۱۳۸۶ در این مورد گفت: »هرگز برای 
ایران حتی پیش از پیروز انقلاب اسلامی از ۱۱/۳ درصد این 
دریا امکان رفتن به جلوتر چه برای شناورها و چه قایق های 
ماهیگیری وجود نداشته است.« )ایرنا( سال ۱۳۹۷ نیز 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده سابق مجلس گفت 
که متکی، وزیر خارجه احمدی نژاد پیش نویس موافقتنامه 
۱۱. ۳درصدی را به طور کامل پذیرفت و درصدد اجرای آن بود 
که دولت روحانی سر کار آمد. البته کمی بعد منوچهر متکی 
در نامه ای به علی لاریجانی، رئیس مجلس اظهارات جعفرزاده 

ایمن آبادی را تکذیب کرد. 

   نه ۱۱ درصد است نه ۵۰ درصد
جنجال بر سر این موضوع میان دولت ها ادامه داشت و 
نوبت به دولت حسن روحانی رسید. محمدجواد ظریف، وزیر 
امورخارجه ایران در دولت روحانی درباره حواشی پیش آمده بر 
سر سهم ایران از خزر گفت: »کنوانسیون رژیم حقوقی دریای 
خزر نه تنها تمامیت ارضی ما را حفظ می کند، بلکه باعث 
می شود روابط ما با همسایگان شمال حفظ شود و گسترش 
یابد.« او در یک برنامه تلویزیونی گفت: »گروه هایی در ایران 
در مقطعی مدعی بودند که خزر، دریای مشاع است و بر این 
اساس سهم ۵۰ درصدی ایران را مطرح می کردند. این تصور در 
حالی مطرح بود که هیچ مبنایی در قراردادهای ۱۹۲۱ و ۱۹۴۰ 
ندارد.« وزیر خارجه سابق درباره سهم ۱۱ درصدی ایران از خزر 
هم گفت این موضوع اعتباری ندارد. عده ای مبتنی بر یک رویه 
موهوم تاریخی این موضوع را مطرح می کردند. در حالی که 

چنین چیزی اعتباری ندارد. 

    برخی معتقدند نبردی که اکنون بین اسرائیل و 
حماس و فلسطین آغاز شده پاسخی به طرح صلح 

ابراهیم است تا چه اندازه با این گذاره موافقید؟
 اصل تحولات کنونی در فلسطین اشغالی و غزه به همین 
مورد بازمی گردد. اکنون فلسطین محور جنگ با اسرائیل 
است. آن ها امروز این تصور را دارند که طرح ابراهیم به نوعی 
حقوق آنها را پایمال می کند. مصاحبه اخیر بن سلمان نشان 
می دهد که عادی سازی روابط عربستان با اسرائیل اتفاق 
خواهد افتاد. از منظر حماس اگر این اتفاق بیفتد مساله 
فلسطین برای همیشه فراموش خواهد شد. به ویژه که محمد 
بن سلمان اعلام کرد ما فضای کاری خوبی را علیه اسرائیل در 
خاورمیانه باز می کنیم. به نظر می رسد حماس از ماه ها قبل 

آماده این عملیات بود و اکنون اجرایی شده است. 

   برخی معتقدند این عملیات  ضد اسرائیلی به نوعی 
در پاسخ به اقدامات اسرائیل علیه محور مقاومت 

است. 
اسرائیل در طول چند سال گذشته اقداماتی علیه ایران 
و نیروهای مقاومت در سوریه، لبنان و... انجام داده . در 
سوریه مدام مواضع نیروهای تحت حمایت ایران توسط 
صهیونیست ها بمباران می شود. در ایران نیز رد پاهایی از 
اقدامات همراه با تخریب آنها یافت شده است یا اینکه برخی 

دائما در حل جاسوسی در ایران هستند. 
طبیعتا اسرائیل باید پاسخ این اقدامات خود را می گرفت. 
البته همه دلایل جنگ هم این مورد نیست. هرچند طرح 
ابراهیم بر این مسائل فرعی اولویت دارد. برای ایران مساله 
فلسطین مساله مهمی است و بارها این مورد توسط ایران 
اعلام شده است و ایران بدون توجه به هر طرحی از فلسطین 

حمایت می کند. 

   این نبرد در صورت به درازا کشیده شدن می تواند 
حداقل طرح ابراهیم را با تاخیر مواجه کند؟

 این درگیری  ها چند روز است که شروع شده و ضرباتی 
که اسرائیل خورده اساسی است و در طول ۵۰ سال گذشته 
بی سابقه است. همان طور که نتانیاهو اعلام کرده آنها قصد 
دارند این جنگ را ادامه دهند و حتی اعلام شده که قصد 
دارند غزه را با خاک یکسان کنند. طبیعتا این جنگ در 
روزهای آینده به اتمام نخواهد رسید. لذا زمانی که این جنگ 
ادامه پیدا می کند هیچ کشوری جرات برقراری رابطه با رژیم 
اسرائیل را پیدا نخواهد کرد، چراکه آنها باید ملاحظه مردم 

سرزمین خود را هم بکنند. 
همین روزگذشته در صحرای سینا تعدادی توریست 
اسرائیلی کشته شده اند. این وضعیت در مصری است که 
۳۰ سال است به اسرائیلی ها عادت کرده  اند. لذا بعید است 
کشوری بتواند تحت شرایطی که در روزهای آینده بدتر 
خواهد شد و اسرائیل تعداد زیادی را از فلسطینی ها را شهید 
خواهد کرد؛ جرات کند با اسرائیل رابطه برقرار کند. قطعا بعد 
از این حوادث تاخیر در رابطه با اسرائیل را خواهیم داشت. 
شاید هم برقراری رابطه بین اسرائیل و عربستان سال ها 
تحت تاثیر این حوادث عقب بیفتد. حتی بعید نیست آمریکا 
تلاش هایش را برای صلح بین اعراب و اسرائیل برای مدتی با 

تاخیر روبه رو کند. 

   برخی رسانه های نزدیک به رژیم صهیونیستی 
درصدد هستند با نشان دادن اقدامات حماس در اسرائیل 
و عدم پوشش خبر اقدامات اسرائیل در غزه به نوعی 
شرایطی را فراهم آورند که همه در جهان علیه فلسطین 
اعلام موضع کنند آیا این استراتژی می تواند به نتیجه 

برسد؟
 در هر جنگی افرادی کشته می شوند و بی گناهان زیادی از 
جمله زنان و کودکان از بین می روند و ما از کشتار بی گناهان 
دفاع نمی کنیم. در حمله آمریکا به عراق و افغانستان در حمله 
اسرائیل به غزه هم تعداد زیادی غیرنظامی بی گناه کشته 
شدند. در همین خیابان های فلسطین در طول سال های 
متمادی تعداد زیادی بی گناه شهید شده اند. در جنگ 
اوکراین هم کشته شدگان زیادی وجود دارد. جنگی نیست 
که غیرنظامیان در آن کشته نشوند. همین امروز اعلام شد 
حدود ۶۰۰ فلسطینی توسط اسرائیل در غزه کشته شده اند. 
دنیا این کشته ها را هم باید ببیند طبیعتا اسرائیل نمی تواند 

روی کشته های خود مانور دهد و در روزهای آینده اگر 
آتش بسی صورت نگیرد، با توجه به حملات هوایی اسرائیل 
به غزه تعداد غیر نظامیانی در فلسطین شهید خواهند شد و 

شهدای فلسطین بیشتر خواهد بود. 

   موضع جو بایدن در آمریکا در مورد این تحولات 
چگونه خواهد بود آیا ممکن است پای آمریکا به این 

ماجرا باز شود؟
 بعید است که اینطور شود. بایدن البته اعلام کرد که 
صد درصد از اسرائیل حمایت خواهد کرد، اما بعید است 
که آمریکایی ها علاقه ای به ادامه جنگ داشته باشند و 
حتما چراغ خاموش در حال تلاش برای پایان دادن به این 
غائله هستند. زیرا تنش در منطقه ممکن است گسترده 
شود و این مورد به ضرر سیاست های کنونی آمریکاست و 
زمانی که تنش در منطقه گسترده شود رقبای آمریکا یعنی 
چین و روسیه از این تنش استفاده خواهند کرد. این جنگ 
موجب خواهد شد مساله اوکراین به فراموشی سپرده شود. 
آمریکایی ها و اروپایی ها ناراحتند که این اتفاق افتاده است. 
آقای بایدن اعلام کرد که با رهبران اردن، مصر و عربستان 
و قطر تماس گرفته است این تماس ها برای راضی کردن 
حماس برای پایان دادن به این جنگ است. بعید نیست بایدن 
از سران عربی بخواهد که به ایران توصیه کنند که حماس را 
راضی کند که کوتاه بیاید و آمریکا هم اسرائیل را راضی کند 
در غیر این صورت تماس بایدن با سران کشورهای عربی 
چه توجیهی می تواند داشته باشد. بسیاری از این کشورها 
اسرائیل را محکوم کرده و از حماس حمایت کرده اند. لذا 
به نظر من آمریکایی ها و اروپایی ها نمی خواهند در شرایط 
کنونی منطقه بیش از این ناامن شود و خواست روسیه محقق 
می شود، چراکه اگر دامنه جنگ گسترده شود این گستردگی 
بر روی اوکراین تاثیر می گذارد و روسیه دست برتر و بالاتری 
پیدا می کنند لذا آمریکایی ها در میان مدت و بلندمدت از 

ادامه درگیری در خاورمیانه حمایت نکرده و نخواهند کرد. 

    در طول ماه های گذشته تظاهرات های مختلفی 
در خیابان های فلسطین اشغالی علیه اصلاحات قضائی 
نتانیاهو را شاهد بودیم آیا ممکن است در صورت ادامه 
جنگ کابینه نتانیاهو سقوط کند یا اینکه نتانیاهو با ادامه 
جنگ عملا جلوی سقوط کابینه خود را در یک شرایط 

امنیتی بگیرد؟
نتانیاهو حتی اگر ۲ نفر از وزرای خود را اخراج کند، کابینه 
او سقوط خواهد کرد. بنابراین نتانیاهو درخواست یک دولت 
ائتلافی را داده است و به نظر زمینه های تشکیل این دولت 
هم در حال فراهم شدن است و فرصت خوبی برای منتقدان 
نتانیاهو ایجاد شده تا در قدرت وارد شوند. کلا نتانیاهو قصد 
دارد با تشکیل دولت ائتلافی ضعفی که در نظامیان اسرائیلی 
و امنیتی های اسرائیل دارند را بپوشاند. با این اقدام حملات 
و درگیری ها تنها به سمت دولت نتانیاهو نخواهد رفت چون 
درگیری ها ادامه یابد طبیعتا نتانیاهو ضرر خواهد کرد در 
نتیجه او قصد دارد دولت ائتلافی تشکیل دهد تا دولتش 
مستقیما مورد هدف قرار نگیرد. از این جهت این احتمال 
وجود دارد که دولت ائتلافی در اسرائیل شکل بگیرد. دولتی 

که می تواند فشارها به شخص نتانیاهو را بکاهد. 
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دریچه
 FATF هزینه های عدم پذیرش

به زبان ساده
وزارت امور اقتصادی و دارایی اخیرا اعلام 
کرده است: »تصمیم گیری درباره لوایح 
مربوط به مبارزه با پولشویی و شفافیت 
FATF یک تصمیم  اقتصادی در گروه 
حاکمیتی است که البته در سال های اخیر 
درگیر بازی های سیاسی کشور های غربی 
شده است و یک موضوع فنی نیست.« 
وزارت اقتصاد در ادامه تصریح کرد: »هر 
 FATF چند ما استاندارد های کنوانسیون
در مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم 
را پذیرفته ایم و در داخل نیز تلاش می شود 
قوانین و مقررات منطبق با آن پیش رود.« 
این سخنان در حالی اکنون از سوی وزارت 
کارشناسان  که  می شود  مطرح  اقتصاد 
اقتصادی بار ها درباره هزینه های عدم 
پذیرش اف ای تی اف به دولت های مختلف 
ایران هشدار داده بودند، روندی که هرچند 
در دوره ای تلاش شد متوقف شود، اما در 
نهایت لوایح مربوط به پذیرش FATF در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بلاتکلیف 
و سرگردان باقی مانده است. این در حالی 
است که مهدی محمدی، رئیس مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت اقتصاد نیز 
دیروز در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»در حوزه FATF تحول جدیدی رخ نداده و 
تصمیم گیری درباره لوایح مربوط به مبارزه 
با پولشویی در مراجع عالی همچون شورای 
عالی امنیت ملی و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام است. اما مسعود دانشمند، اقتصاددان 
و فعال اقتصادی و عضو هیات مدیره اتاق 
ایران و چین در این رابطه می گوید این 
مدل وعده ها درباره اینکه موارد FATF در 
حال اجراست کوچک ترین کمکی به حل 
مساله ای که اکنون برای شبکه بانکی و 
صادرات و واردات ایران ایجاد شده است 
نخواهد کرد. این عضو هیات رئیسه اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن ایران درباره اجرا 
یا عدم اجرای تعهدات FATF و پیوستن 
ایران به گروه ویژه اقدام مالی می گوید: 
»اینکه آیا ما FATF را اجرا می کنیم یا خیر، 
همه منوط به این است که شورای مربوط به 
گروه ویژه اقدام مالی یا همان FATF، ایران 
را از لیست سیاه خارج کرده و وارد لیست 
سفید کنند وگرنه اینکه بگوییم استاندارد را 
اجرا می کنیم، اما چیزی برای ارائه به شورا 
نداشته باشیم فاقد اهمیت است و این خروج 
از لیست سیاه و رفتن به لیست سفید هم 
تنها آلترناتیو موجود است. وی افزود: حالا 
اینکه مسئولان بگویند ما در حال اجرای 
مفاد کنوانسیون هستیم و بخشی را اجرایی 
کرده ایم و بخشی را قبلا انجام داده ایم و 
یک بخشی را بعدا انجام می دهیم، در روند 
پیوستن به FATF و رفع تحریم های بانکی 
تاثیری ندارد. کما اینکه من هم می دانم که 
از حدود ۱۵ سال پیش ما قوانین مشخصی 
در رابطه با مبارزه با پولشویی داشته ایم و 
حتی بانک مرکزی نیز دستورالعمل هایی 
مبنی بر مبارزه با پولشویی را صادر کرده 
و اکنون نیز در دست اقدام است، اما این 
پکیج یعنی چهار بخش FATF باید به طور 
کامل پذیرفته و در مجلس ایران تایید شده 
و اجرایی شود و بعد هم ایران این تایید و 
 FATF نحوه اجرایی را ارائه کند تا شورای
درباره آن نظر بدهد و آن را راستی آزمایی 
کند و سپس ایران را از لیست سیاه خارج 
کرده و وارد لیست سفید کنند. دانشمند 
تصریح می کند: در نتیجه این روند است 
که بانک های جهانی و شبکه بانکی جهانی 
آمادگی همکاری با ایران را پیدا می کنند. 
تا زمانی که این روند رخ ندهد و ایران در 
شورای گروه ویژه اقدام مالی تایید اجرا را 
نگیرد و ایران از لیست سیاه خارج نشود، 
هرچه که مسئولان بگویند بسیار محترم 
است، اما از نظر اجرایی نمی تواند گامی برای 

بهبود مبادلات پولی بانکی کشور باشد. 
   تحمیل هزینه به صادرات و واردات 

ایران
این فعال اقتصادی درباره اینکه هزینه 
ادامه روند فعلی و عدم پذیرش FATF به 
صورت رسمی برای اقتصاد ایران چیست 
و چقدر کشور توان ادامه این روند را دارد 
نیز بیان کرد: توجه کنید اکنون ایران در 
حال صادرات است، اما پولی باز نمی گردد، 
این یکی از همان آسیب های جدی است. 
در واقع انگار کالای خودمان را به صورت 
قاچاق بخواهیم بفروشیم و در نهایت نیز 
پول خودمان را با روش های به سختی 
پس بگیریم. در واقع ما به طور مداوم در 
حال دادن خسارت هستیم؛ برای مثال 
نفت که امروز قیمت آن در هر بشکه ۸۴ 
دلار است را با تخفیف بفروشیم که این 
می شود زیان اول و در ادامه برای گرفتن 
همین پول نیز باید انواع روش های دیگر را 
امتحان کنیم و از سوی دیگر برای خرید هر 
کالا از بازار نیز مدام باید به سراغ واسطه ها 
برویم و از فروشنده های دست چندم خرید 
کنیم و دقیقا در صادرات نیز در حال سود 
رساندن به واسطه ها هستیم و این اتفاقا 
زیان بزرگ تری است. عضو هیات رئیسه 
اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران ادامه 
داد: : در واقع ما مدام در حال زیان هستیم، 
هم کالا های خودمان را ارزان تر می فروشیم 
و هم در نهایت اجناس مورد نیازمان در بازار 

را گران تر خریداری می کنیم. 

عبدالرضا فرجی راد در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

نبـرد حماس  و   اسرائیل نبـرد حماس  و   اسرائیل 
صلـح آبراهـام صلـح آبراهـام 

را   با  تاخیر   روبه رو   می کندرا   با  تاخیر   روبه رو   می کند

آرمان ملی- احسان اسقایی: جهاد اسلامی و حماس علیه سرزمین های 
اشغالی قیام  کرده و عملیاتی تحت عنوان »طوفان الاقصی« را به راه انداخته اند. 
موشک  های فلسطین یک به یک گنبد آهنین را درمی نوردد و برخاک فلسطین 
اشغالی می نشیند. بنیامین نتانیاهو قافیه را باخته و در دفترش که احتمالا آن جا 
هم امن نیست، نشسته و مدام به کشورهای مختلف منطقه زنگ می زند. از 
مصر گرفته تا اردن و برخی کشورهایی که طی 2۰ سال گذشته روابط خود را 
با تلاویو عادی سازی کرده اند محلی برای تماس های نتانیاهو هستند. از سوی 
دیگر جو بایدن نیز اعلام کرده که با سران کشورهای اسلامی در تماس است تا 
آتش بس بین دوطرف درگیر در فلسطین ایجاد شود. از سوی دیگر رسانه های 
نزدیک به رژیم صهیونیستی مدام خبرهایی در مورد آسیب به غیرنظامیان را 

منتشر می کنند تا حماس را محکوم کنند تا شاید آمریکا و برخی کشورهای 
اروپایی وارد نبرد با حماس شوند. در این میان البته به نظر می رسد نتانیاهو 
قصد دارد برای خود جایگاهی بتراشد، چراکه از قبل کابینه او در معرض سقوط 
بود. البته او دست به هر اقدامی بزند باز هم تعدادی از اعضای کابینه اش و شاید 
هم خود او بعد از این جنگ به حاشیه سیاست بروند. شاید به همین علت است 
که نتانیاهو قصد دارد کابینه ای ائتلافی در اوج جنگ با حماس تشکیل دهد. 
»آرمان ملی« به بهانه بررسی تحولات فلسطین اشغالی با عبدالرضا فرجی راد 
به گفت و گو پرداخته است. فرجی راد معتقد است این جنگ می تواند طرح 
ابراهیم را با حاشیه ببرد و به عبارت بهتر اجرای طرح صلح اعراب و اسرائیل را 

برای سال ها به تاخیر بیندازد. 

اســرائیل در طول چند ســال گذشته 
اقداماتی علیه ایران و نیروهای مقاومت 
در ســوریه، لبنان و... انجام داده . در 
ســوریه مدام مواضع نیروهای تحت 
حمایت ایران توسط صهیونیست ها 
بمباران می شــود. در ایــران نیز رد 
پاهایی از اقدامات همراه با تخریب آنها 
یافت شده است یا اینکه برخی دائما در 
حل جاسوسی در ایران هستند. طبیعتا 
اسرائیل باید پاسخ این اقدامات خود را 
می گرفت. البته همه دلایل جنگ هم این 

مورد نیست

اکنون فلسطین محور جنگ با اسرائیل 
اســت. آن ها امروز این تصور را دارند 
که طرح ابراهیم به نوعی حقوق آنها را 
پایمال می کند. مصاحبه اخیر بن سلمان 
نشــان می دهد که عادی سازی روابط 
عربســتان با اســرائیل اتفاق خواهد 
افتاد. از منظر حماس اگر این اتفاق بیفتد 
مساله فلسطین برای همیشه فراموش 
خواهد شد. به ویژه که محمد بن سلمان 
اعلام کرد ما فضای کاری خوبی را علیه 

اسرائیل در خاورمیانه باز می کنیم

 ضربات به اسرائیل در ۵۰ سال گذشته  
   بی سابقه است

  کابینه نتانیاهو سقوط خواهد کرد

همزمان با افزایش حملات موشکی حماس علیه رژیم صهیونیستی 
در غزه، ایالات متحده ادعا کرده است که در حال اقدام برای پاسخ به آن 
چیزی است که رئیس جمهور آمریکا »حملات وحشتناک علیه رژیم 
صهیونیستی« نامیده است. این در حالی است که گروهی از نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری حزب جمهوری خواه، بایدن را به دلیل 
سیاست های اشتباهش، مسئول اصلی این حملات دانسته اند. بایدن عصر 
روز شنبه در جریان سخنرانی خود به موضوع حملات گسترده حماس 
علیه مواضع رژیم صهیونیستی پرداخت و این حملات را در روزی که 
مصادف با پنجاهمین سالگرد جنگ »یوم کیپور« بود، محکوم کرد. فارس 
به نقل از  ای بی سی نیوز نوشت جو بایدن، عصر روز شنبه در کاخ سفید 
آن چه که در سرزمین های فلسطین اشغالی علیه رژیم صهیونیستی اتفاق 
افتاده را»تراژیک« خوانده و گفت: »به همه جهانیان می گوییم که آمریکا 
در کنار اسرائیل ایستاده و هرگز در حمایت از آن ها کوتاهی نخواهد کرد.« 

در بیانیه بایدن برای ارائه تمامی ابزارهای مورد نیاز به رژیم صهیونیستی 
جهت حمایت از این رژیم و مردمش اعلام آمادگی کرده است نامزدهای 
ریاست جمهوری حزب جمهوری خواه، در یک موضع گیری تند، دولت 
بایدن را مسئول حملات اخیر حماس به رژیم صهیونیستی عنوان کردند. 
مایک پنس نامزد انتخاباتی حزب جمهوری خواه و معاون سابق دونالد 
ترامپ، با انتقاد از عملکرد بایدن، سیاست های دو سال گذشته وی در 
سطح جهانی را که به اعتقاد وی بسیار ضعیف بوده است، عامل اصلی 
این ماجرا دانسته و در این زمینه به اقدامات وی در ماجرای عقب نشینی 
ضعیفش از افغانستان اشاره کرده است. ران دی سانتیس فرماندار فعلی 
فلوریدا و نامزد دیگر حزب جمهوری خواه در انتخابات ریاست جمهوری 
سال آینده آمریکا نیز ضمن انتقاد از سیاست های اجرایی بایدن، عملکرد 
وی در برابر رژیم صهیونیستی را مایه شرمساری خوانده است و به ابراز 

مخالفت با سیاست های بایدن در این رابطه پرداخته است. 

رقبای بایدن اعلام کردند: 

 بایـدن
مسئول حمله حماس 
به اسرائیل است


